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 Nebe je vydrhnuté do modra, průvan táhnoucí z otevřených oken přestal být vlezlým hostem, ve vzduchu je cítit okurkový lák… 

Hubnoucí kalendář nám dává jasně najevo, že léto je v plném proudu, stejně jako prázdniny, vytoužené volno všech nezbedných školáků 

a rozbouřených studentů. Mnozí z nás tento čas dovolených a odpočinku využijí k tomu, aby se vydali na toulky po světě, za hranice 

všedních dnů. Při cestování se člověk setká s různými lidmi, pozná jejich kulturu a zvyklosti, nepochybně zažije spoustu dobrodružství. 

Ovšem poznávání nových koutů světa s sebou přináší i možnost srovnávat život u nás s tím „odlišným“ v navštívené zemi. 

 Abych pravdu řekla, o letošních prázdninách jsem zatím nejdál vycestovala za hranici prahu našich vstupních dveří na zahradu k ba-

zénu, což je vodní plocha s rozlohou přibližně 2 m² rozkládající se sto metrů severovýchodně od hranice našich dveří. Nicméně ještě před 

tím, než začaly prázdniny a uřícený červen si ustlal kdesi v korunách stromů, jsem měla jedinečnou příležitost podívat se spolu s naším 

sloupnickým divadelním spolkem do Srbska, tedy konkrétně do městečka Bela Crkva (ostatně o tom se více dočtete uvnitř tohoto čísla). 

Bylo zajímavé poznat jiný kraj světa, a i když jsme v tomto městečku strávili poměrně krátkou dobu, dospěla jsem k závěru, že život tam 

je hodně odlišný od toho u nás. Vysoká nezaměstnanost, pomalu chátrající domy a toulající se psi podtrhující atmosféru, kterou na vás 

dýchnou ulice. Asi je to zarážející, ale ve mně to lítost nevyvolává. Je tady totiž něco, co těm lidem závidím. I přes ten prostý život, jenž 

denně okouší, se dokáží od srdce smát a radovat se ze života. Bezprostřednost, se kterou k nám přistupovali, mě fascinovala stejně 

jako pohostinnost, se kterou se dělili o vše, co mají. Jejich upřímné rozzářené oči a nepředstíraný úsměv ve mně vyvolávaly dojem, že 

jsou skutečně šťastní.

 Je to zvláštní. Tady u nás se s auty, počítači a televizemi uzavíráme do čtyř stěn svých přepychových domů a z gauče nadáváme na 

politiku, počasí, tvrdé rohlíky v krámě… Máme v podstatě všechno, co si jen můžeme přát, ale stejně nejsme spokojení. Často přemýšlím 

nad tím, co vlastně dělá člověka skutečně šťastným. A i když odpověď stále hledám, troufám si tvrdit, že hmotné statky a peníze nejsou 

to nejdůležitější, co člověk k životu potřebuje. Ale možná se mýlím. Třeba se jednou vydám nakupovat do supermarketu, kde narazím 

na ceduli s obrovským nápisem: „Akce!!! Láska za nejnižší ceny pouze u nás! Nabídka platí do vyprodání zásob.“ A lidé budou za touto 

nabídkou jezdit z širokého okolí a horlivě nakupovat lásku v akci. Osobně bych ale podstatu štěstí spíše než na bankovním účtu nebo za 

volantem Ferrari hledala uvnitř mezilidských vztahů. Chápu, že když nám sousedovy slepice rozhrabou pečlivě upravený záhonek, je to 

trestuhodné, ale nutně na ně nemusíme sundat brokovnici ze zdi. Když uvidíme „Máňu od naproti“, která zhubla deset kilo a opravdu jí 

to sluší, je to k zlosti, ale nemusíme okamžitě volat všem svým kamarádkám, že má určitě milence a o dost mladšího, protože jinak by 

to tak rychle určitě neshodila. 

 Možná je to legrační a beznadějné, možná to je jen naivní názor nezkušené studentky, která o světě ještě nic neví, ale já věřím, že 

lidé dovedou držet při sobě nejen, když mají z něčeho strach. Pravou konturu lásky není vidět pouze v konfrontaci s nenávistí, v bojích 

a válkách. Pokora a skromnost není jen tam, kde mají nedostatek. A tak, až se bude slunce prkenně uklánět k západu, vy se na chvíli 

zastavíte a teplým letním večerem se půjdete projít třeba na Šuráňkův kopec, mějte do kořán otevřené oči a pokuste se ji najít. Hledejme 

pokoru. Protože něco mně napovídá, že ji ke šťastnému životu potřebujeme stejně jako naši srbští přátelé…           
       –TEŠ–
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 Ročník 2010/2011 odehrála tři mužstva 
– muži, dorost a mladší žáci. Mladší žáci 
hráli pod vedením Josefa Vondry ml. okresní 
přebor – minifotbal na polovinu hřiště, se 
střídavými výsledky, které nejsou tak dů-
ležité, neboť cílem je vychovávat hráče 
pro další kategorie. Jak jsem se již zmínila, 
fotbal je hra a ne vždy se musí dařit. Pod-
zimní část ročníku byla nejhorší za několik 
posledních let pro dorostence. Vlivem zra-
nění a úzkého kádru odehráli nebo dohrávali 
dorostenci několik zápasů v deseti hráčích, 
takže poslední místo nebylo překvapivé. Po-
čátek jarní sezóny nebyl o moc úspěšnější, 
ale postupně začalo docházet k zlepšování, 
kádr se ustálil a také zranění se mužstvu 

vyhýbala. V posledních pěti utkáních dorost 
čtyřikrát zvítězil a po posledním kole se po-
sunul na předposlední místo. Dorostence 
koučoval Luděk Štarman, později mužstvo 
převzal Ivo Eliáš.
 Stejně jako dorost zahájili na podzim 
2010 sezónu i muži a v polovině soutěže 
byli na posledním místě. Na jaře se ovšem 
na rozdíl od dorostenců zlepšení nedosta-
vilo, a tak po čtyřech letech muži sestupují 
do okresního přeboru. Mužstvo trénovalo 
pod „taktovkou“ Marka Petrskowského 
z Olomouce a po jeho odchodu se stal no-
vým trenérem Josef Pokorný.
 Jak tomu již bývá zvykem, tradičně po-
slední červnovou sobotu uspořádal fotba-

lový oddíl za pomoci mnoha dobrovolníků 
17. ročník turnaje v malé kopané Sloupnice-
Cup, kterého se zúčastnili nejen muži, ale 
také ženy. Počasí se celkem vydařilo, tudíž 
nic nebránilo po skončení turnaje v uskuteč-
nění tradiční diskotéky. Další diskotéka na 
sebe nenechala dlouho čekat a 15. července 
se na hřišti opět tancovalo.
 Na sobotu 13. srpna, kdy muži zahájí další 
ročník, jim los přiřkl rivala z Českých Heř-
manic. Tento zápas vychází na sloupnickou 
pouť, a proto předzápas obstarají „staré 
gardy“ těchto obcí. Po skončení zápasu se 
hřiště změní v taneční parket a večer bude 
zakončen diskotékou.
 Jménem fotbalového oddílu děkuji 
všem věrným fanouškům, kteří setrvali 
s mužstvy i v tomto sportovně nepříliš 
vydařeném ročníku. Doufáme, že si cestu 
na hřiště najdete i v ročníku příštím.

–IKS–

„Zelená je tráva, 
  fotbal to je hra…“ 

Ano, pravda, fotbal je hra, ze které jedni vycházejí jako vítězové, 
jiní jako poražení. Ostatně, to je všem určitě zřejmé, ať už příz-
nivcům tohoto sportu, nebo těm, kteří považují fotbal za pouhé 
„honění se za kulatým nesmyslem“. Já osobně patřím do té první 
skupiny, tedy mezi příznivce, a proto, i když ne pravidelně, občas 
vyrazím na hřiště, abych povzbudila a podpořila místní fotbalisty. 
Dovolte mi tedy, abych zde na základě informací od Radovana 
Jiskry shrnula uplynulou sezónu.



Třídění odpadu
Většina z vás už asi zaregistrovala, že se v obci objevily žluté kon-
tejnery. Jsou určeny hlavně na PET lahve. Dle symbolů se do nich 
může vhazovat i odpad zveřejněný na samolepce. Jiný druh odpadu 
do kontejnerů nepatří. Toto upozornění platí hlavně pro ty občany, 
kteří nerespektují vůbec nic a je jim lhostejné, co kam vyhodí. PET 
lahve lze do kontejnerů dávat i v pytlích, ale vždy musí bát sešláp-
nuté. S fi rmou LIKO Svitavy je dohodnuto, že odvoz bude prováděn 
pravidelně ve čtrnáctidenních cyklech. Pracovníci obce ještě asi dva 
měsíce budou provádět mobilní sběr PET lahví, jak bylo zvykem, ale 
do budoucna tuto službu ukončíme. 
Sběrný dvůr je od června otevřen každou sobotu od 9.00 do 
12.00 hodin. V rámci urychlení odbavení je nutné mít odpad vy-
tříděný již doma.  
Znovu upozorňujeme ty občany, kteří nemají za letošní rok zaplacen 
poplatek za likvidaci komunálního odpadu, aby tak neprodleně uči-
nili. Platbu mohou uskutečnit v hotovosti na obecním úřadu nebo 
poslat na účet obce. Číslo účtu je 9329611/0100, variabilní číslo pro 
Dolní Sloupnici je 100 + číslo popisné a pro Horní Sloupnici 200 + 
číslo popisné.
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Zprávy obecního úřadu
Rekonstrukce základní školy
6. června vybrala hodnoticí komise na základě výběrového řízení 
z pěti uchazečů fi rmu ISOTEP, s.r.o. z Ústí nad Orlicí dodavatelem 
prací na akci „Realizace úspor energie ZŠ Sloupnice“. Nabídnutá 
cena byla nejnižší. Následně bylo vypsáno výběrové řízení na tech-
nický dozor pro tuto akci. Nejnižší nabídku zaslala fi rma Inženýrská 
činnost, Bořivoj Pitra Sedlec. 29. června bylo předáno staveniště 
a bylo započato se stavbou lešení a souběžně se začalo s demolič-
ními pracemi podlah v místnostech, které nejsou podsklepeny. Došlo 
k odstranění parket, podlahových prken a nežádoucí hlíny a stavební 
suti, aby bylo možné podlahy řádně tepelně zaizolovat. Došlo i na 
otloukání staré omítky a zateplení zdí izolační hmotou. V současné 
době se vyměňují stará okna za plastová a posléze se bude prová-
dět nanášení nové fasády. Ozdobné prvky zůstanou zachovány. Sou-
běžně s opravou a zateplením fasády probíhá i rekonstrukce střechy 
a oprava věžičky, která dostane rovněž nové oplechování. Výměna 
oken a práce v budově musejí být hotové do zahájení školního roku. 
Fasáda a další práce by měly být dokončeny nejdéle do poloviny lis-
topadu. Pravidelně jsou prováděny kontrolní dny na stavbě, kde se 
hodnotí postup prací a harmonogram plnění. Ze začátku stavby do-
šlo k menším problémům mezi stavbaři a sousedy kolem školy, ale 
fi rmy zodpovědné za stavbu a technický dozor učinily taková opat-
ření, aby k neshodám nedocházelo a třecí plochy se otupily. Tímto 
se všem, kteří utrpěli nějakou újmu, omlouváme. O průběhu rekon-
strukce školy vás budeme průběžně informovat.



Dětská hřiště 
Další výběrové řízení probíhá v těchto dnech na stavbu dětského 
hřiště. Počítá se s prostory na farské zahradě u katolické fary. Za-
stupitelé pro letošní rok vyčlenili v rozpočtu na dětská hřiště 400 
tisíc korun. Byly osloveny tři fi rmy, aby předložily svoje nabídky. Zá-
stupce každé fi rmy si prohlédl místo, kde by hřiště mělo stát, a do 
konce července měly předložit cenovou nabídku a rozmístění herních 
prvků. Případná realizace dětského hřiště by měla být hotová do 
poloviny září letošního roku.

Topení v sokolovně
Vytápění v sokolovně je ve stavu, kdy každou chvíli hrozí, že pře-
stane být účinné, proto je nezbytně nutné přistoupit k jeho opravě. 
Náhradní díly na stávající zařízení se již nedají sehnat, proto zastupi-
telstvo rozhodlo oslovit fi rmy, které se vytápěním takovýchto budov 
zabývají, aby předložily nabídky na rekonstrukci topení v sokolovně. 
Hodnoticím prvkem je cena a instalace topidel nejdéle do poloviny 
září letošního roku.
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Z jednání zastupitelstva 
 Zastupitelstvo obce na svém posledním jednání rozhodlo prona-

jmout nebytové prostory v č. p. 336 v Horní Sloupnici (Nadace sv. 
Anežky) paní Janě Boukalové na provozování masáží.

 Změnilo také směrnici na prodej parcel ve Vesničce. Vzhledem ke 
složitější stavbě domků pod cestou rozhodlo zastupitelstvo prodá-
vat pět parcel za cenu 50 Kč/m2. Stanovená cena platí od 1. čer-
vence letošního roku.

 Organizacím a spolkům působících v obci rozdělilo zastupitelstvo 
na jejich činnost z rozpočtu celkem 100 tisíc korun. Podmínkou zís-
kání fi nančního příspěvku je předání zprávy o činnosti kronikářce za 
minulý rok a doložení faktur nebo pokladních bloků, k čemu byly fi -
nance použity.

 Zastupitelstvo přijalo nabídku MUDr. Jany Černé na bezplatný 
převod pozemku na obec pod místní komunikací (humna na Malé 
straně). Jedná se o pozemek o výměře 80 m2. Obec tímto paní Janě 
Černé za bezplatný převod pozemku děkuje.

 Dále byla projednána a schválena smlouva s Úřadem práce v Lito-
myšli o pokračování zřízení pracovního místa pro pana Jana Váněho. 

 Zastupitelstvo pověřilo starostu svolat Policii ČR, odbor dopravy 
MÚ Litomyšl a SÚS Ústí nad Orlicí a přehodnotit dopravní značení 
na křižovatce u pošty. Vzhledem k nerespektování dopravní značky 
s dodatkovou tabulkou o právu přednosti vozidel přijíždějících 
zprava (od kostela), požaduje zastupitelstvo instalovat za značku 
„Dej přednost v jízdě“ značku „Stůj, dej přednost v jízdě“. Starosta 
zajistí svolání všech institucí na místo samé a bude tlumočit doporu-
čení zastupitelstva.     JOSEF ŠKEŘÍK, STAROSTA OBCE



JOSEF ŠKEŘÍK
STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ

Proč jste se roz-
hodl kandidovat do 
obecního zastupi-
telstva?
Kandidovat do obec-
ního zastupitelstva 
jsem se rozhodl 
proto, že je v obci 
rozděláno několik 
akcí (oprava základní 
školy, kanalizace 

a stavba ČOV, inženýrské sítě pro stavbu 
15 rodinných domků ve Vesničce, dětská 
hřiště), které se započaly v minulém voleb-
ním období, a chtěl jsem být u toho, až bu-
dou hotové a bude vidět výsledek snažení, 
které stálo dost úsilí. Dále také proto, že mi 
není lhostejné, jak naše obec vypadá a co 
vše může obyvatelům nabídnout. Chtěl bych 
přispět k tomu, aby se zde lidem dobře žilo 
a našli zde téměř vše, co je ke spokojenému 

žití třeba. Místo starosty jsem přijal proto, 
že jsem považoval za slušné vyslyšet „hlas 
lidu“, kteří mě chtějí v čele obce vidět. Věřte, 
kdybych nezískal nejvíce hlasů, místo sta-
rosty bych nepřijal. Tímto opožděně děkuji 
občanům za hlasy.

Kdybyste měl možnost a záleželo by 
pouze na Vás, co byste chtěl ve Sloupnici 
změnit nebo zrealizovat?
Kdyby záleželo pouze na mně a měl tu moc, 
zařídil bych především dostatek pracovních 
míst v obci pro obyvatele, aby nemuseli za 
prací dojíždět a vydělané peníze zase utratili 
v obci. Nedojížděním za prací by občané měli 
více času a více by se mohli věnovat úpravě 
svého i veřejného prostranství. Dále zde 
stále chybí tělocvična pro základní školu, 
oprava sokolovny je také nezbytná. V po-
sledních letech nás víc a víc zlobí vydatné 
deště, z toho důvodu je nutné vybudovat 
protipovodňová opatření. Je toho moc, co 
by se zde dalo realizovat, ale kdybych měl 
vážně k dispozici kouzelnou hůlku, změnil 

bych myšlení některých lidí v mezilidských 
vztazích a chování některých účastníku dis-
kotéky při cestě domů. Nevím, proč je láká 
ničení obecního i soukromého majetku.

Čeho nebo koho si ve Sloupnici ceníte?
Cením si všech lidí, kterým není tato obec 
lhostejná, dávají to najevo a jsou ochotni 
pro ni něco udělat.

Máte pocit, že se zdejší obyvatelé dosta-
tečně zajímají o dění v obci? Proč?
Mám pocit, že lidé se o dění v obci moc ne-
zajímají. Soudím tak z účasti na veřejném 
zasedání zastupitelstva. Přijdou maximálně 
ti, kterých se momentálně týká projednání 
jejich žádostí. Neúčastí občanů na veřej-
ných zasedáních nám chybí „zpětná vazba“ 
a často nevíme, co si obyvatelé přejí v obci 
změnit. Na druhou stranu ale snad infor-
mace shánějí, protože Pelmel se skoro vždy 
rozprodá. Proč se o dění v obci občané tak 
málo zajímají, netuším, snad jsou znechu-
ceni jednáním vrcholných politiků a myslí si, 
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Jak to vidí zastupitelé?



že takto jednáme i my. Věřte, že zastupitelé 
ani členové rady si na politiky nehrají a jde 
nám všem hlavně o spokojenost v obci. 

ROMAN VOSTŘEL
SDRUŽENÍ NEZ. KANDIDÁTŮ – VENKOV

Proč jste se rozhodl kandidovat do obec-
ního zastupitelstva?
V obecním zastupitelstvu působím již čtvrté 
volební období, z čehož třetí volební období 
jsem členem rady a vykonávám funkci mís-
tostarosty. Co bylo prvotním impulsem pro 
mé kandidování? Jakožto rodák této obce 
vnitřně cítím potřebu zapojit se do dění ko-
lem nás a nechci jen nečinně postávat na 
okraji či lhostejně přihlížet. 

Kdybyste měl možnost a záleželo by 
pouze na Vás, co byste chtěl ve Sloupnici 
změnit nebo zrealizovat?
V současné době se realizuje jedno z mých 
velkých přání, které jsem již v roce 1999 
přednesl místnímu obecnímu zastupitel-
stvu. Bohužel plán na kompletní rekon-
strukci školy nedosahuje takových rozměrů, 
jaké byly tehdy projektovány. Jsem rád za 
to, že oprava probíhá alespoň v rozsahu, na 
který jsme fi nančně dosáhli. Dále bych rád 
uskutečnil výstavbu chodníků především při 
hlavních silnicích a odkanalizování nejenom 
části obce, ale celku.

Čeho nebo koho si ve Sloupnici ceníte?
V první řadě své rodiny, která toleruje mé 
značné pracovní vytížení a k tomu nemálo 
času stráveného v obecní radě. Dále všech, 
kteří jakýmkoliv způsobem přispěli nebo při-
spívají k dění v naší obci. V neposlední řadě 
občanů, kteří se snaží udržovat dobré mezi-
lidské vztahy.

Máte pocit, že se zdejší obyvatelé dosta-
tečně zajímají o dění v obci? Proč?
Před několika lety vyvolaly velký zájem 
o dění v obci otázky týkající se zpoplatnění 
svozu komunálního odpadu. Pokud se při-
jdete podívat na veřejná zasedání obecního 
zastupitelstva, zjistíte, že nikdo z místních 
občanů nejeví o dění v obci zájem. Výjimku 
tvoří ti, kterých se daný problém týká. Vě-
řím, že dalším tématem, který vzbudí obrov-
ský zájem občanů, bude problematika týka-
jící se stočného.

FRANTIŠEK ZACHAŘ
KDU–ČSL 

Proč jste se rozhodl kandidovat do obec-
ního zastupitelstva?
Svoji opětovnou kandidaturu jsem dost 
dlouho zvažoval, protože v zastupitelstvu 
pracuji už několik volebních období a říkal 
jsem si, že by měli přijít mladší. Nakonec 
jsem se nechal přesvědčit, že bych vzhle-

dem ke své profesi právě v tomto volebním 
období ještě měl kandidovat a podílet se na 
realizaci velkých staveb v obci realizovaných 
z dotačních programů.

Kdybyste měl možnost a záleželo by 
pouze na Vás, co byste chtěl ve Sloupnici 
změnit nebo zrealizovat?
To je samozřejmě mnoho věcí a většina 
souvisí s fi nančními možnostmi. Bylo by po-
třeba vybudovat dětská hřiště, chodníky po 
celé obci, opravit a podstatně zmodernizo-
vat sokolovnu a další. Udělat vše pro to, aby 
v obci zůstalo co nejvíc mladých lidí. 

Čeho nebo koho si ve Sloupnici ceníte?
Naše obec má dlouhou historii a naši předci 
nám zanechali poměrně bohaté dědictví, 
které je potřeba pečlivě udržovat. Velmi si 
cením spoluobčanů, kteří se věnují práci 
s mládeží nebo nějaké spolkové činnosti 
v obci. 

Máte pocit, že se zdejší obyvatelé dosta-
tečně zajímají o dění v obci? Proč?
Myslím si, že se spoluobčané o dění v obci 
moc nezajímají a prakticky vůbec nevyužívají 
možnosti účastnit se veřejných zasedání 
obecního zastupitelstva. Je to samozřejmě 
škoda, protože pak dostávají zkreslené in-
formace a přicházejí o možnost svými ná-
zory něco ovlivnit nebo změnit.

 –IKS–
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Vzhledem ke slučování 
středních škol, které zahá-
jilo vedení krajského úřadu, 
bylo v letošním roce o něco 
obtížnější dostat se na zvolenou střední školu. V příštím školním 
roce to pravděpodobně bude ještě obtížnější, takže žákům, kteří 
chtějí studovat na střední škole, nezbude, než se zodpovědně při-
pravit k přijímacím zkouškám. 
Do první třídy nastoupí celkem 18 nových žáků a dva žáci přicházejí 
do třetí třídy. Na začátku následujícího školního roku ještě zřejmě 
proběhnou změny v jednotlivých třídách, ale počet žáků by měl zů-
stat zachován.

Prospěch žáků
Na I. stupni získalo ve školním roce 2010/2011 samé jedničky cel-
kem 38 žáků z 98 a na II. stupni prospělo s vyznamenáním 24 žáků 
ze 79. Čtyři z nich mají samé jedničky.

Školní jídelna
Navázal bych na informaci starosty obce z minulého čísla Pelmelu 
o registrování školní jídelny jako školského zařízení. 
Situace až do letošního roku byla následující. Školní jídelna umístěná 
ve škole, kde jsme se stravovali jako žáci, přestala v devadesátých 

Okénko základní školy

Vážení spoluobčané,
jak vás již v minulém vydání tohoto časopisu informoval sta-
rosta obce, škola prochází celkovou rekonstrukcí (viz fotogra-
fi e), která napomůže šetření prostředků za vydané energie. 
Mezitím bych Vás rád informoval o událostech skončeného 
školního roku 2010/2011 v naší škole. 

Počty žáků
Ve školním roce navštěvovalo naši školu 177 žáků v devíti ročnících 
a třídách. Povinnou školní docházku splnilo celkem 19 žáků, kteří 
odcházejí na uvedené střední školy:

   SŠ uměleckoprůmyslová  Ústí nad Orlicí 1
   Gymnázium Litomyšl 1
   SOU obchodní a SOŠ SČMSD s.r.o. Polička 1
   VOŠ a SOŠ stavební Vysoké Mýto 3
   Obchodní akademie Choceň 1
   SŠ zahradnická Litomyšl 4
   VOŠ a SOŠ technická Litomyšl 1
   SŠ zdravotnická Ústí nad Orlicí 2
   SOŠ veterinární Hradec Králové 1
   VOŠ pedagogická a SPgŠ Litomyšl 2
   Průmyslová SŠ Letohrad 1
   ISŠ technická Vysoké Mýto 1
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letech vyhovovat hygienickým předpisům a hygienická stanice za-
kázala její provoz. V roce 1996 byla zřízena školní jídelna v domově 
pro seniory. Podmínkou tehdejšího Okresního úřadu v Ústí nad Orlicí 
pro uvolnění prostředků na výstavbu nové jídelny bylo to, že nové 
zařízení musí sloužit pro školu i domov pro seniory. V zařízení tak 
funguje jedna kuchyň a dvě jídelny. 
Po zrušení okresních úřadů získala obě zařízení právní subjektivitu 
a stravovací zařízení přešlo pod domov pro seniory. Škola se zde 
stravovala dál, ovšem jako cizí subjekt, který musí hradit veškeré 
náklady formou služby, tedy i s 20 % DPH. Vezměme např. cenu 
oběda pro žáky do 11 let, která je 47 Kč. Cenu potraviny stanovenou 
vyhláškou hradí strávník, tj. v našem případě 22 Kč. Zbývající cena 
oběda (25 Kč) se skládá z těchto položek – platy zaměstnanců ku-
chyně a provozní náklady (energie, nájem atd.). Tuto cenu za každý 
oběd hradil zřizovatel, tedy Obec Sloupnice. Problémem naší školy 
bylo, jak jsem již uvedl, že pokud školní jídelna patřila pod domov pro 
seniory, nebyla registrována jako školské zařízení a nemohli jsme čer-
pat prostředky státního rozpočtu na platy zaměstnanců, protože to 
nebyli školští zaměstnanci. K tomu, abychom registrovali jídelnu jako 
školské zařízení, nechtěla dát souhlas hygienická stanice, což bylo 
požadavkem k registraci. Až v letošním roce díky intervenci p. For-
mana a pí. Pernicové z Krajského úřadu Pardubického kraje jsme 
získali potřebné povolení hygieny a některé z kuchařek, které pracují 
v kuchyni domova pro seniory, budou pracovat jako zaměstnanci Zá-
kladní školy Sloupnice. Díky tomu získáme prostředky na jejich plat. 
Provozní náklad na jeden oběd se tak sníží z 25 Kč na cca 11 Kč. Při 
počtu 26 236 obědů uvařených v loňském roce se jedná o význam-
nou úsporu, kterou Obec Sloupnice popř. škola využijí jinak.

EU Peníze školám
Naše škola je od 1. 5. 2011 zapojena do projektu EU Peníze školám. 
V průběhu 30 měsíců realizace projektu získáme z prostředků EU 

1 milion 61 tisíc Kč. Tyto prostředky jsou účelově určeny na tzv. „ša-
blony,“ tedy učební materiály, které vytvoří učitelé. V rámci těchto 
„šablon“ jsou plánovány následující nákupy pomůcek, které poslouží 
k realizaci projektu:

 rekonstrukce počítačové učebny (zvýšení počtu ze současných 13 
počítačů na 21)

 nákup dvou interaktivních tabulí (zobrazovací zařízení data pro-
jektor nebo interaktivní tabule tak budou celkem v šesti třídách)

 nákup vlastního multifunkčního barevného laserového kopírova-
cího zařízení, které výrazně omezí náklady na tisk a bude sloužit 
jako síťová tiskárna pro školu.

Nákup sešitů
Na začátku každého školního roku berou rodiče do rukou seznam 
pomůcek, které budou žáci potřebovat a obcházejí papírnictví a dle 
uvedených čísel nakupují např. sešity. Naše škola nabízí od školního 
roku 2011/2012 službu, která tuto povinnost usnadní. Sami jsme 
oslovili několik papírnictví s tím, že jsme jim předali seznamy sešitů 
tak, jak je požadují učitelé. Dle nabízené ceny za jednotlivé balíčky 
jsme vybrali nejlevnější variantu. Rodiče tak pouze předali škole sou-
hlas, že chtějí, aby škola nakoupila sešity za ně. Půjde-li Vaše dítě 
v následujícím školním roce např. do třetí třídy, není již nutné shánět 
pro něj sešity, ale stačí odevzdat 53 Kč a balíček všech sešitů do-

stane dítě ve škole. Nicméně rodiče, kteří 
mají možnost sehnat tyto pomůcky sami, 
dostali jako v předchozích letech seznam 
potřeb pro následující školní rok.

Přeji všem příjemné prožití 
dovolených a prázdnin.

MGR. VÁCLAV SYCHRA, ŘEDITEL ŠKOLY2. třída – 11. 7. 2011
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 V minulém čísle Pelmelu jsme vás informo-
vali o návštěvě srbských Čechů ve Sloupnici. 
O tom, že se jim u nás líbilo, svědčí i článek, 
který publikovali ve svém zpravodaji Beseda 
česká (mimochodem, tento časopis vychází 
v srbštině i spisovné češtině): „Sloupnice, 
malé místo s velkým srdcem, zůstává ve 
vzpomínkách jako nejhezčí pohlednice 
s dobrými lidmi čisté duše a s náručí ote-
vřenou každému hostu. Každá zahrádka 
je udržovaná, všude čisto a upraveno 
a nikde, opravdu nikde nenajdete plas-
tikové pytlíky podél cest a na větvích 
stromů, ani nedopalky nebo obaly od 
nanuků na zemi…“. K upraveným rakous-

kým či německým vesnicím, které jsme tak 
obdivovali krátce po Listopadu, nám sice 
ještě něco chybí, i tak si ale můžeme vážit, 
že jsme za ta dvě desetiletí přece jen o kou-
sek pokročili a že si od nás mohou návštěv-
níci odvézt dobrý dojem.
 Spokojenost s návštěvou byla obou-
stranná, a tak jsme s radostí přijali nabídku, 
abychom jim vystoupení oplatili u nich 
doma. Oprášili jsme několik písní ze starších 
představení, některé jsme znovu přezkou-
šeli a jeden červnový podvečer vyrazila de-
vítičlenná posádka Dovedy na Balkán. Cesta 
nás vedla přes Brno, Bratislavu a Budapešť, 
kde jsme sice na chvíli ztratili správný směr, 

ale kdy se vám poštěstí noční projížďka po 
osvětlené, téměř liduprázdné, metropoli na 
širém Dunaji! Po několikahodinovém pře-
jezdu přes rozsáhlou rovinatou pustu jsme 
dorazili do jihomaďarského Szegedu a pak 
pokračovali na rumunský Temešvár. V ran-
ních hodinách už nás vítala naše režisérka 
Markéta Světlíková, toho času učitelka češ-
tiny, spolu s krajany v centru české menšiny 
v Bele Crkvi. 
 Do Banátu, oblasti na pomezí Srbska 
a Rumunska, přišli čeští osadníci někdy v po-
lovině 19. století. Usadili se v úrodné krajině 
a založili tam několik vesnic. V Jižním Banátu 
(území dnešního Srbska) postavili obce Če-

DOVEDA 
    zpíval 
Čechům 
    v Srbsku
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ško Selo a Krušice, na rumunské straně asi 
sedm dalších. Čeština je tam dodnes živým 
jazykem, i když s každou další generací se 
její znalost snižuje. Přispívá k tomu zejména 
skutečnost, že ze zemědělsky založeného 
pohraničí lidé odcházejí do měst, Bělehrad 
je z Bele Crkve jen asi sto kilometrů daleko. 
Obě vesnice jsme navštívili. V Češko Selu 
jsme si prohlédli nedávno otevřené české 
muzeum, v Krušici jsme se zúčastnili i česky 
sloužené mše (maďarským farářem!).
 Za tři dny našeho pobytu jsme odehráli 
asi půlhodinové pásmo staropražských 
písniček v Bele Crkvi, Krušici a Gaji. Dalším 
bodem programu bylo vždy vystoupení 
dětských folklorních souborů, které zpívaly 
srbské i české národní písně a tančily lidové 
tance. V Krušici se tamější děti pod vedením 
Markéty Světlíkové navíc předvedly s česky 
hranou Pošťáckou pohádkou. 
 Oč jsou obě české vesnice postupem času 
vylidněnější a bohužel zřejmě nenávratně 
chátrající, o to obdivuhodnější je úsilí těch, 
kteří se snaží jazyk svých předků zachovat 
a předat dalším generacím. Nutno dodat, že 
české komunity v zahraničí podporuje i naše 
vláda. Pro nás byla velkým zážitkem nejen 
samotná cesta do ciziny, ale také setkání 
s vděkem a pohostinností, jež nám naši kra-
jané projevili, a s lidmi, kteří se hrdě hlásí 
k českému původu. Třeba se za rok znovu 
setkáme ve Sloupnici, nebo v Srbsku.

–MŠ–

 Prázdniny jsou v plném proudu, přesto 
bych Vám chtěla sdělit, jaké akce proběhly 
v naší mateřské škole v květnu a červnu.
 V první polovině května se uskutečnilo 
vystoupení v kině připravené k Svátku ma-
tek. Děti zahrály pohádky, zacvičily, zare-
citovaly, zazpívaly a předaly maminkám 
dárečky.
 24. 5. v ranních hodinách jsme vyjeli au-
tobusem na výlet do Častolovic, kde jsme 
si prohlédli zámek, krásný park plný zvířá-
tek, naobědvali se v parku ve stínu stromů 
a vláčkem se přemístili do Potštejna. Zde 
jsme si pochutnali na zmrzlině, prohlédli si 
zříceninu hradu a odpoledne se navrátili 
k rodičům. 
 Nezapomněli jsme ani na Den dětí, který 
jsme oslavili 1. 6. na školkové zahradě, kde 
jsme pro děti uspořádali soutěže a hry. 
  Hned další den předškoláci změřili své 
síly s dětmi z jiných MŠ v lehkoatletickém 
trojboji a z možných 24 medailí jich 11 pu-
tovalo k nám do Sloupnice. 
  Začátkem června ve dnech 6.–10. 6. 
proběhla škola v přírodě v Horním Jelení, 
tentokrát v pirátském duchu. Vezli jsme 
s sebou maják, pirátskou vlajku, papoušky, 
lodě a celých pět dní jsme se díky splněným 

úkolům měnili v piráty se zlatým srdcem. 
Pomohli jsme vzdálené zemi, lesu, moři, 
hledali části mapy a získali poklad. Také 
jsme si vyráběli trika, šátky, papoušky, 
meče, šerpy. Nevynechali jsme ani koupání, 
plavili jsme se na lodích, zkrátka nebyl čas 
ani na nudu, ani na slzičky.
  Pirátskou stezkou jsme se vydali 22. 6. 
společně s rodiči a pak si opekli na škol-
kové zahradě párky. 
  20. 6. zazvonil před základní školou zvo-
neček a žáci deváté třídy předali pomysl-
nou štafetu budoucím prvňáčkům – tedy 
našim předškoláčkům. 

Školní rok utekl velmi rychle. 
Opět se musíme rozloučit s dětmi, 
které nám přirostly k srdci, 
se kterými jsme prožili mnoho pěkného. 
Budoucí školáčci, buďte v životě šťastní 
a ať se Vám daří! 
Mějte svá srdíčka dokořán a v nich jen 
samé dobré vlastnosti!
To Vám přejí paní učitelky 
z mateřské školičky.

Okénko 
mateřské školy



Nekonkurují si včelstva při takovém po-
čtu?
To je dané hlavně plodinami. Na jaře je obživy 
dost, ale v době, kdy kvetou lípy, už začíná 
mezi včelami boj a výnosnost medu klesá. 
Na lukách je dnes převážně jen tráva a na 
zahradách každý týden jezdí sekačky…

Co včelám nejvíc ubližuje?
Včelí mor a varoáza. To je parazit, který se 
líhne na včelím plodu a způsobuje, že se 
včely rodí ochrnuté. Varoáza se dá léčit, při 
výskytu moru se ale musí celé stanoviště 
spálit.

Jak dlouho včely žijí?
Záleží, jak pracují. Teď, po sezoně, se líhnou 
zimní včely, které jsou trochu líp krmené, mají 
jinou stavbu těla a dožijí se až do dubna. Ale 
ty květnové od rána do večera pracují. Létají 
až tři kilometry a zemřou po deseti, patnácti 
dnech létání. Včela se udře.

Včely spolu prý dokážou dobře komuni-
kovat a předávat si informace…
Třeba si umí popsat cestu ke tři kilometry 
vzdálenému stromu a pak se vrátit přesně 
do svého úlu. Stačí ho o deset centime-
trů posunout a včela bude pořád létat do 
místa, odkud vyletěla, až nakonec zjistí, že 
musí hledat jinde. Pokud chci přemístit úl ji-
nam, musím ho odvézt aspoň tři kilometry 
daleko. Tam se den zalétávají, než si zvyk-
nout na nové prostředí. Ale podle čeho se 
řídí, to nikdo neví.

Co to znamená, když se včely rojí?
Rojení je projev rozmnožovacího pudu. 
Stará matka spolu s více než třetinou, ně-
kdy polovinou svého úlu si jde hledat nový 
domov. Nová mladá matka (královna) vyletí 
na snubní prolet, aby se spářila s trubci 
a potom klade vajíčka. V sezóně každý den 
naklade až dva tisíce vajíček, to je až trojná-
sobek její vlastní váhy.
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„V zimě si někdy jdu 
  zaklepat na úl,“
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Jak se včelaří ve Sloupnici?
V naší základní organizaci, která brzo oslaví 
sté výročí, máme 42 včelařů a 395 včel-
stev. To je víc než jinde a jejich počet stále 
narůstá. Ke Sloupnici patří i několik okol-
ních vesnic. Já začínám včelařit ve větších 
a umísťuju včely tam, kde nejsou – do Vlč-
kova nebo na Netřeby, kde poslední včelař 
zemřel. V Chotěšinách jsem taky sám, ale 
třeba ve Voděradech je pěkně zavčeleno.

říká JOSEF TOBEK, předseda místních včelařů. Nad lahví medovicového burčáku 
mi vyprávěl o včelách, včelaření, medu i dětech.



Kolik je tedy v jednom úlu včel?
V sezóně až sto tisíc. Nanosí až pět kilo 
medu denně.

Co všechno kromě medu včely produkují?
Využívá se propolis, rostlinné pryskyřice 
(dezinfekce), mateří kašička, pyl, bílkoviny, 
proteiny, včelí jed pro léčebné účely, vosk… 
My známe hlavně med, nektarový a medovi-
cový, přitom je to spíš méněcenná surovina.

Dá se včelařením uživit?
Dá, ale ne medem. U nás je spotřeba jeden 
a půl kila medu na osobu za rok, to je málo, 
měla by to být tak tři kila. V České republice 
se včelařením živí dvacet šest lidí, kteří se 
zabývají třeba šlechtěním matek nebo pro-
dukcí přírodních anabolik pro sportovce.

Kradou se včelstva?
To se stávalo a stává, teď třeba v pohraničí, 
ale ve Sloupnici jsem o žádném případu ne-
slyšel.

Ve škole vedeš kroužek včelařů. 
Jaký je o něj zájem?
Věnuju se tomu asi deset let, 
někdy chodí víc dětí, jindy 
méně. Ale letos přišlo sedm 
prvňáků, tak snad se u toho 
udrží. Práce s dětmi je do-
opravdy výjimečná. Když 
mají zájem, je to radost, 
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ale udržet jejich pozornost aspoň tři minuty, 
to je umění.

Máš pocit, že se znalosti o včelaření vy-
trácejí?
Dřív se včelařilo v každé rodině. Když dnes 
přijdu do školy a zeptám se, koho někdy 
píchla včela, z patnácti dětí se přihlásí čtyři. 
Tak nevím, jestli ubývají včely, nebo máme 
lepší oblečení, nebo děti nechodí do pří-
rody… Obecně se asi takové znalosti vytrá-
cejí. Děti se učí na počítači, ale jak se sází 
cibule, nevědí. Asi to nebudou potřebovat.

Jak reaguješ na včelí píchnutí?
Když dostanu žihadlo do víčka nebo na 
špičku nosu, tak nadávám, ale v zimě si jdu 
někdy zabouchat na úl, aby mě štípla, pro-
tože už mně to schází. Štípnutí je normální. 
Hlavní je, aby člověk nezmatkoval, nezačal 
se ohánět, to včely nemají rády. Pokud si 
nehlídají svůj domov, svoje zásoby, nemají 

důvod štípnout. A roj vůbec 
nepopíchá, ten se dá vzít 

i do ruky. Včela není 
útočná.

–MŠ–

Hasičské okénko
 Dolnosloupničtí hasiči uspořádali 21. 
května okrskovou soutěž v požárním sportu. 
Do areálu u hasičárny přijelo dvanáct druž-
stev, z toho čtyři týmy žen. Soutěžilo se 
v požárním útoku ve třech kategoriích.
 Mezi ženami si nejlépe vedlo družstvo 
Řetová A, následované Dolní Sloupnicí a Ře-
tovou B. Bramborová medaile zbyla na dívky 
z Horní Sloupnice.
 „Horňáci“ se naopak radovali v kategorii 
mužů do 35 let, když disciplínu zvládli rychleji, 
než jejich kolegové z Dolní Sloupnice, Řetové 
a Němčic. Domácí hasiči se dočkali vítězství 
v kategorii Muži nad 35 let. Ve druhém nej-
rychlejším čase dokončilo útok mužstvo Ře-
tové, třetí skončila Řetůvka a poslední muži 
z Vlčkova.
 Běžel se také závod jednotlivců v kate-
gorii 100 metrů překážek. Vítězem se stal 
domácí borec Ondřej Dostál před Martinem 
Bohunkem ze Řetové a Martinem Holcem 
z Horní Sloupnice.                        VÝBOR SDH



SDH Horní Sloupnice 
a Obecní úřad Sloupnice pořádají

X. ročník 
SLOUPENSKÉHO 
VINOBRANÍ

 
dne 17. září 2011

od 16.00 hodin vystoupí skupina 

DRUHÁ TRÁVA 
a Robert Křesťan
V letošním roce tato skupina slaví 20 let 

od svého založení. K tomuto výročí natočila 
v americkém Nashvillu nové CD, 

které bude ve Sloupnici slavnostně 
pokřtěno za účasti kmotra – amerického 

hudebníka Petera Rowana

od 20.00 hodin bude následovat 

TANEČNÍ ZÁBAVA
hraje skupina BETL BAND Vysoké Mýto

Předprodej vstupenek na obecním úřadě 
od 1. září, cena v předprodeji 120 Kč, 

na místě 150 Kč.

V areálu hasičské zbrojnice 
v Dolní Sloupnici pořádáme 

27. srpna 2011 ve 14 hodin 

Velké prázdninové 
loučení 

Připraveny máme hry a soutěže 
pro děti, zakončené pěnovou show. 

Samozřejmostí je bohaté občerstvení 
pro všechny účastníky – langoše, 

párek v rohlíku, grilovaná kuřata atd. 
Večer vás čeká posezení 

s živou hudbou.

Kulturní komise 
při obecním úřadu ve Sloupnici

Vás zve na pohádku

O princezně 
Kristýnce a šašku 

Kryšpínovi,
kterou zahraje Divadelní společnost 

Jiřího Krytináře
v pátek 26. srpna 2011 v 19 hodin 

v areálu Na Mlejnici 

Milí spoluobčané, přijďte se pobavit v kruhu svých přátel, známých a sousedů

v neděli 4. září 2011 ve 14 hodin Na Mlejnici
Místní skupina ČČK v Horní Sloupnici pořádá tradiční

LOUČENÍ S LÉTEM
V 15 HODIN VYSTOUPÍ SKUPINA HISTORICKÉHO ŠERMU

soutěže a hry pro děti se sladkými odměnami, štěstíčka a létající balónky
tradiční bramboráky, uzené, pivečko a jiné dobroty



Společenská kronika květen, červen 
2011

NAROZENÍ
Marie Lenochová, Horní Sloupnice
David Šeda, Dolní Sloupnice
Barbora Bednářová, Horní Sloupnice
Matěj Jirout, Horní Sloupnice
Václav Vondra, Horní Sloupnice

ŽIVOTNÍ JUBILEA KVĚTEN 2011
70 let 
Marie Šmejdířová, Horní Sloupnice

89 let  
Marie Staňková, Horní Sloupnice
Marta Najmanová, Domov pro seniory

ŽIVOTNÍ JUBILEA ČERVEN 2011
70 let 
Josef Karlík, Dolní Sloupnice

80 let 
Josef Dušek, Domov pro seniory

85 let 
Ludmila Šmejdířová, Dolní Sloupnice
Gertruda Voříšková, Domov pro seniory

Jubileum „Zlaté svatby“ oslavili manželé 
Jan a Eva Sedláčkovi

ÚMRTÍ
Rozloučili jsme se se zemřelými 
spoluobčany:

Emilií Faltysovou, Domov pro seniory
Jindřichem Molkem, Domov pro seniory
Zdenkou Kubovou, Dolní Sloupnice

MILADA LIMBERSKÁ, MATRIKÁŘKA

Obec Sloupnice 
a Římskokatolická farnost Horní Sloupnice
si Vás dovolují pozvat na oslavu

300. výročí 
obnovení 
římskokatolické 
duchovní správy 
v naší obci
Oslavy proběhnou v rámci 
tradiční pouti ke cti sv. Filomény 
v neděli 14. srpna 2011
za účasti pražského arcibiskupa 
Mons. Dominika Duky OP, 
českého metropolity a primase

PROGRAM OSLAV:

9.00 hodin  přijetí čestných hostů 
v obřadní síni obecního úřadu

10.00 hodin  slavnostní bohoslužba 
ve farním kostele sv. Mikuláše

12.00 hodin  pohoštění ve farním dvoře

15.00 hodin  litanie a svátostné 
požehnání v kostele
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